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سود ۷ میلیون دلاری ترامپ از 
عکس در زندان!

پس از آنکه عکس دونالد ترامپ به اتهام تلاش 
برای ابطال انتخابات ۲۰۲۰ در زندان »فولتن« ثبت 
گذراند،  زندان  در  را  ساعت  نیم  حدود  او  و  شد 
حمایت های مالی از کارزار انتخاباتی او ۷ میلیون دلار 

افزایش یافت.
خبری  پایگاه  از  نقل  به  ایسنا،  گزارش  به 
دیلی تلگراف، دونالد ترامپ، رئیس جمهوری سابق 
آمریکا با چندین اتهام جنایی از جمله سوءاستفاده 
از اسناد محرمانه و تلاش برای لغو نتایج انتخابات 
پنج شنبه  است.  مواجه   ۲۰۲۰ ریاست جمهوری 
گذشته او خود را به زندانی در شهر فولتن در ایالت 
جورجیا معرفی کرد و بعد به قید وثیقه آزاد شد. او 
نخستین رهبر ایالات متحده است که عکس زندان 
گرفته است. ترامپ مدعی است که تمام اتهامات 
است.  سیاسی  انگیزه های  با  پرونده سازی  او  علیه 
اما آمار و ارقام  نشان می دهد که این عکس نه تنها 
برای ترامپ گران تمام نشده، بلکه برای او سود هم 
در پی داشته است. از زمانی که کیفرخواست های 
ایالتی و فدرال منتشر شد،  ترامپ در پرونده های 
کارزار انتخاباتی او برای رقابت های ریاست جمهوری 
است.  دلار حمایت شده  میلیون  ۲۰۲۴ حدود ۲۰ 
هفت میلیون دلار از این پول از پنجشنبه گذشته 
تا روز یکشنبه جمع شده، یعنی پس از آنکه عکس 
ترامپ در زندان ثبت شد. به گفته سخنگوی ترامپ، 
حمایت  دلار  میلیون   ۴.۱۸ جمعه  روز  در  تنها  او 
مالی دریافت کرد. علاوه بر این، نظرسنجی ها نشان 
می دهند که دونالد ترامپ نسبت به دیگر نامزدهای 
حزب جمهوری خواه برای انتخابات ریاست جمهوری 
۲۰۲۴ حدود ۳۰ تا ۵۰ درصد محبوبیت بیشتری دارد.

ایران و هلند در شرایط جدیدی از 
همکاری قرار دارند

معاون  کنی«  باقری  »علی  تلفنی  تماس  در 
سیاسی وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
و »مارسل دیفینک« همتای هلندی، درباره آخرین 
هلند  و  ایران  اسلامی  جمهوری  روابط  وضعیت 

گفت وگو شد.
سابقه  به  اشاره  با  تلفنی  تماس  این  در   باقری 
ایران و هلند در  مناسبات دو کشور تصریح کرد: 
شرایط جدیدی از همکاری قرار دارند که انتظار می 
رود در سایه اراده متقابل، همکاری ها بیش از پیش 
خارجه  امور  وزارت  سیاسی  معاون  یابد.  گسترش 
نگاه دو کشور  در  است  اگرچه ممکن  کرد:  اظهار 
تفاوت هایی وجود داشته باشد، اما گفت وگو و رایزنی 
مستمر همواره انتخاب اول جمهوری اسلامی ایران در 
ارتباط با هلند بوده، چراکه معتقدیم این گفت وگوها 
در آغاز به رفع سوء تفاهمات و درنهایت به تعامل 
میان طرفین کمک می کند.  مارسل دیفینک معاون 
سیاسی وزارت خارجه هلند ضمن تاکید بر اهمیت 
ساخت:  نشان  خاطر  کشور،  دو  میان  گفت وگو 
و  نیست  گفت وگو  جز  چیزی  دیپلماسی  ماهیت 
اگرچه دیپلماسی همه مشکلات را برطرف نمی کند، 
اما می تواند سوء تفاهمات را رفع کند. در این تماس، 
آخرین وضعیت مناسبات میان دو کشور در حوزه 

کنسولی نیز مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.

چین بدهی کشورهای آفریقایی را 
کاهش می دهد

کارشناس اقتصادی حوزه افریقا می گوید چین 
کمک زیادی به تعلیق و کاهش بدهی کشورهای 

آفریقایی کرده است.
»ریچارد  شینهوا،  خبرگزاری  ایرنا از  گزارش  به 
مشاوره  شرکت  اقتصادی  کارشناس  توتو«  دی 
مدیرتی سیمبا کنسالت آفریقا با بیان این مطلب، 
به  کمک  برای  را  خود  تلاش های  افزود:چین 
کشورهای آفریقایی با وجود بدهی، آن را به عنوان 
انگیزه ای برای توسعه سریع در زمینه های زیرساخت 
و کشاورزی توصیف کرد. وی افزود: پکن همچنان 
شریک واقعی در چارچوب سرمایه گذاری پروژه های 
عمرانی در کشورهای در حال توسعه است. دی توتو 
تاکیدکرد که چین همواره به اصل برابری در روابط 
دوجانبه پایبند بوده و فعالانه در مذاکرات عادلانه 
و عادلانه با کشورهای مختلف برای مقابله با چنین 
توتو خاطرنشان  کند. دی  موضوعاتی شرکت می 
کرد: کشورهای آفریقایی که به ارز دلار وام گرفته 
اند به دلیل کاهش ارزش پولی همواره با چالش های 
بازپرداختی همراه هستند. این کارشناس اقتصاد با 
اینکه  بر  به اظهارات کشورهای غربی مبنی  اشاره 
کشورهای  برای  بدهی«  »تله های  منشاء  را  چین 
آفریقایی می دانستند، گفت: سیاست های چین با 
ارائه وام با انعطاف پذیری برای کشورهای آفریقایی و 
کشورهای در حال توسعه مورد استقبال این کشورها 
قراره گرفته است و مساله بدهی در آفریقا نیاز به 

تلاش از همه طرف ها دارد.

هشدار حزب لیکود نسبت به 
فروپاشی کابینه 

درپی نظرسنجی هایی که نشان دهنده کاهش 
محبوبیت حزب راستگرای لیکود در صورت برگزاری 
انتخابات پارلمانی جدید است، مقامات این حزب 
رژیم  کابینه  ائتلاف  فروپاشی  به  نسبت  یکشنبه 

صهیونیستی هشدار دادند.
به گزارش ایسنا، روزنامه معاریو نوشت، داخل 
حزب لیکود چندین پیشنهاد برای برگزاری انتخابات 
جدید به عنوان رفراندوم مردمی در مورد موضوع 
اصلاحات قضایی مطرح شد؛ اما نظرسنجی های 
اخیر نشان دهنده افول این حزب در کنار احزاب 
ائتلاف کابینه است تا جایی که مسؤولان لیکود 
نوعی  به  جدید  انتخابات  برگزاری  معتقدند، 
محسوب  راست  جناح  جمعی  دسته  خودکشی 
می شود که به پایین ترین سطح خود رسیده است.

برخی از مسئولان لیکود تحت رهبری بنیامین 
نتانیاهو، نخست وزیر رژیم صهیونیستی خواهان 
و  هستند  قضایی  تغییرات  طرح  تصویب  توقف 
می گویند، باید برای دستیابی به توافق بر سر این 
وضعیت  بهبود  با  کابینه  و  شود  تلاش  موضوع 
اقتصادی، امنیتی و غیره جایگاه خود را تقویت کند 

تا در انتخابات بعدی شانس پیروزی داشته باشد.

پریگوژین قبل از مرگش چه گفت؟

انتشار یک کلیپ از گفت وگویی قدیمی از یوگنی 
پریگوژین که در آن رهبر واگنر درخصوص احتمال 
واکنش های  می کند  صحبت  خود  شدن  کشته 

فراوانی را به همراه داشته است.
به گزارش یورونیوز، در این کلیپ ۴۰ ثانیه ای که 
برگرفته از گفت وگویی است که رهبر گروه واگنر 
در ماه آوریل انجام داده، پریگوژین می گوید ترجیح 
دروغ  کشورش  به  اینکه  تا  شود  کشته  می دهد 
بگوید. این کلیپ بخشی از گفت وگویی است که 
پریگوژین در ۲۹ آوریل با سمیون پگوف، وبلاگ 

نویس نظامی روسی انجام داده است. 
در این گفت وگو پریگوژین هشدار می دهد که 
روسیه در آستانه یک فاجعه قرار دارد چرا که به 
گفته او به مرور ضعف های ارتش این کشور که در 
اثر سومدیریت مدیران نهادهای نظامی ایجاد شده 
نمایان می شود. او همچنین در بخش دیگری از این 
گفتگو که حالا در کانال تلگرام گروه واگنر منتشر 
شده می گوید: »امروز به نقطه جوش رسیده ایم. 
می دانید چرا من انقدر صادقانه حرف می زنم؟ چون 
حق ندارم در برابر کسانی که در این کشور زندگی 
می کنم، دروغ بگویم. بهتر است من را بکشید تا 

اینکه بخواهم دروغ بگویم.« 
روز  سرنشین   ۱۰ با  شخصی  هواپیمای  یک 
چهارشنبه در منطقه تور روسیه سقوط کرد. آژانس 
حمل و نقل هوایی فدرال روسیه گزارش داد که 
یوگنی پریگوژین و دیمیتری اوتکین در هواپیمای 
سقوط کرده »امبرائر« بوده اند. این آژانس اسامی 
همه مسافران هواپیما را منتشر کرد که در آن نام 

پریگوژین هم دیده می شد. 
پریگوژین در اواخر ماه ژوئن، شورش مسلحانه 
کوتاهی را علیه رهبری نظامی روسیه ترتیب داد. 
با  بلاروس  جمهوری  رئیس  لوکاشنکو،  الکساندر 
میانجی گری، پریگوژین را مجاب کرد تا پیشروی 
نیروهایش به سمت مسکو را متوقف کرده و آنها را 

به مقرهای خود بازگرداند.
از همان زمان بسیاری پیش بینی می کردند که در 
نهایت کرملین دیگر نتواند پریگوژین را تحمل کند 
و در نهایت او را از سر راه خود بر خواهد داشت. 
پس از سقوط هواپیما هم بسیاری این احتمال را 
مطرح کردند که پوتین دستور سرنگونی این هواپیما 
را داده است با این حال کاخ کرملین این موضوع را 

به شدت تکذیب کرده است. 
این گفت وگوی  از  دیگری  در بخش  پریگوژین 
قدیمی می گوید: »اما من نمی توانم دروغ بگویم. 
صادقانه باید بگویم که روسیه در آستانه فاجعه 
است و اگر امروز این چرخ دنده ها تنظیم  نشوند، 

هواپیما در هوا از بین می رود.«

ازدواج  »چرا  نوشت:  اکونومیست  رابطه  همین  در 
نمی کنید؟«. کمتر پرسشی در خاورمیانه وجود دارد 
می  کسی  هر  باشد.  ترسناک  قبل  سوال  مانند  که 
تواند در این زمینه نقش بازجو را بازی کند: والدین، 
راننده تاکسی یا حتی یک رئیس جمهوری آمریکا! در 
هفته های اخیر، دستیاران رئیس  جمهوری آمریکا به 
عربستان سفر کرده اند تا از محمد بن سلمان، ولیعهد 
سعودی بپرسند که برای نهایی کردن توافق چه خواسته 

ای دارد.
شاهزاده پاسخی آماده داشت. او جهیزیه بزرگی از 
آمریکایی ها می خواهد: سلاح، یک پیمان امنیتی، و 
کمک به برنامه هسته ای نوپای سعودی. به عبارت 
دیگر، این بیشتر از اینکه یک پیمان سعودی-اسرائیلی 

باشد، یک پیمان سعودی-آمریکایی است.
حامیان این توافق می گویند که ارزش آن را دارد که 
دوران جدیدی را برای خاورمیانه آغاز کنیم. با این حال، 
تضعیف  را  استدلال ها  این  سعودی ها،  خواسته های 
می کند. آنها دیدگاه صادقانه ای نسبت به عادی سازی 
روابطشان با اسرائیل دارند دارند. از نظر ریاض، این 
یک پیمان امنیتی متقابل خواهد نه یک پیمان تحولی.

به گزارش انتخاب، در ادامه این مطلب آمده است: 
اسرائیل از زمان تاسیس تا ۷۲ سال بعد، تنها با دو 
کشور عربی روابط رسمی برقرار کرد: مصر و اردن. طی 
چهار ماه در سال ۲۰۲۰، چهار کشور دیگر یعنی بحرین، 
مراکش، سودان و امارات متحده عربی، از طریق توافق 
موسوم به ابراهیم، به این لیست اضافه شدند. دونالد 
ترامپ، رئیس جمهوری سابق آمریکا، گسترش روابط 
اسرائیل در منطقه را در اولویت قرار داد و جانشین او 

نیز همین مسیر را طی می کند.
پس از توافق ابراهیم، یک بازی دیپلماتیک این بود که 
حدس بزنیم کدام کشورهای عربی ممکن است بعد از 
این ۴ چهار کشور، به این توافق اضافه شوند. عربستان 
سعودی همیشه مهم ترین کشور در میان گزینه های 
فرضی، محسوب می شد. این کشور بزرگترین اقتصاد 
منطقه را داراست، وزنه دیپلماتیک سنگینی است و 

منشاء و زادگاه دین اسلام است.
با این حال، از دسامبر، زمانی که بنیامین نتانیاهو 
بازگشت، چنین صحبت هایی سرد  قدرت  به  مجددا 
شده است. اگرچه توافق ابراهیم نقض نشده، اما شور 
یافته  کاهش  اسرائیل،  جدید  عرب  دوستان  عمومی 
است. مقامات سعودی هنوز در  ملاء عام نسبت به 
عادی سازی روابط با اسرائیل تظاهر به حیا و شرم می 
کنند. اما در ماه های اخیر بسیاری از کارشناسان متقاعد 

شده اند که امکان رسیدن به یک توافق وجود دارد.
نکات ظریف دیگری نیز وجود دارد. عربستان مدت ها 
اصرار داشته که تنها درصورتی می تواند اسرائیل را به 
رسمیت بشناسد که تل آویو طرح صلح عربی را بپذیرد، 
طرحی که اتحادیه عرب در سال ۲۰۰۲ آن را تایید کرد و 
بر اساس آن کشورهای عربی حاضرند با اسرائیل روابط 
مستقل  کشور  اینکه  به  مشروط  کنند  برقرار  رسمی 

فلسطین به رسمیت شناخته شود.
با این حال فیصل بن فرحان، وزیر خارجه عربستان، 
ریاض  در  مطبوعاتی  کنفرانس  یک  در  گذشته  ماه 
در کنار همتای آمریکایی خود، هیچ اشاره ای به این 
موضوع نکرد. او در عوض از نیاز به »راهی به سوی 
خارجه  وزیر  کرد.  صحبت  فلسطینیان  برای  صلح« 

سعودی گفت: بدون آن، »هرگونه عادی سازی مزایای 
محدودی خواهد داشت«. مخاطبین این حرف ها در 

واشنگتن، متوجه این تغییر لحن شدند.
سعودی ها به جای اینکه چیزی از اسرائیل مطالبه 
کنند، اکنون خواسته هایشان را از آمریکا مطالبه می 
کنند. آنها خواهان یک پیمان دفاعی قوی تر هستند، 
چیزی که آمریکا را ملزم به حفاظت از عربستان کند. 
آنها همچنین خواهان دسترسی آسان تر به سلاح های 
می  واشنگتن  از  این،  بر  علاوه  و  هستند  آمریکایی 
برنامه هسته ای  اندازی یک  راه  برای  آنها  به  خواهند 
غیر نظامی که شامل تأسیسات غنی سازی اورانیوم در 

داخل خاک عربستان باشد، کمک کند.
این درخواست ها بی سابقه نیست. آمریکا همیشه به 
تحکیم معاهدات اعراب و اسرائیل کمک کرده است. از 
زمان صلح مصر با اسرائیل در سال ۱۹۷۹، واشنگتن 
بیش از ۵۰ میلیارد دلار کمک نظامی به قاهره ارسال 
کرده است. ترامپ برای ترغیب امارات متحده عربی به 
امضای توافق ابراهیم، وعده فروش جت های جنگنده 
اف-۳۵ را به این کشور داد. اگرچه آمریکا هنوز این 

جنگنده ها را به ابوظبی تحویل نداده است.
با این حال، خواسته های سعودی بسیار فراتر از پول 
یا تسلیحات است و بعید است که که با آن موافقت 
سنا  توسط  باید  دفاعی  رسمی  معاهده  یک  شود. 

تصویب شود که این روزها به ندرت چیزی را تصویب 
می کند. معاملات تسلیحاتی نیز اغلب نیاز به تایید 
کنگره دارد و قانونگذاران هر دو حزب نسبت به ارسال 

سلاح به عربستان سعودی محتاط هستند.
برنامه هسته ای از این هم بحث برانگیزتر خواهد بود. 
دنبال کنند که  را  امارات  سعودی ها می توانند مسیر 
تعهد داد اقدام به غنی سازی اورانیوم نکند و در عوض 
به فناوری آمریکایی دسترسی داشته باشد. اصرار بر 
غنی سازی اورانیوم در خاک عربستان، آن هم در زمانی 
که ایران اورانیوم را تا نزدیک به درجه تسلیحاتی، غنی 
سازی کرده است، می تواند ترس از شروع یک مسابقه 
تسلیحاتی منطقه ای را افزایش دهد. حتی در واشنگتن 
که دو حزب به شدت در حال منازعه با هم هستند، 
هم دموکرات ها و هم جمهوری خواهان با این گزاره که 

»اشاعه هسته ای بد است«، موافق هستند.
حامیان آمریکایی توافق چندین استدلال به نفع خود 
دارند. یکی از این استدلال ها این است که می تواند 
اتحادی را علیه ایران تقویت کند. با این حال، معلوم 
نیست ارتش سعودی تا چه میزان توانمندی دارد و 
اسرائیل نمی خواهد در یک درگیری به چنین ارتشی 
تکیه کند. علاوه بر این سعودی ها در ماه مارس یک 
ترجیح  احتمالاً  و  کردند  امضا  را  ایران  با  توافق صلح 
می دهند در درگیری احتمالی اسرائیل و ایران نقشی 

نداشته باشند.
استدلال دوم مبنی بر اینکه این توافق، سعودی 
ها را وادار می کند از چین و روسیه فاصله بگیرند، 
مانند  عربستان  است.  غیرواقعی  اندازه  همان  به 
سایر کشورهای خلیج فارس، می خواهد در رقابت 
قدرت های بزرگ، از جانبداری از یک طرف، اجتناب 
کند. ریاض قرار نیست آمریکا را رها کند، اما روابط 
سودآور با چین یا شراکت نفتی خود با روسیه را نیز 

از دست نخواهد داد.
یک استدلال حداقل در ظاهر قابل قبول تر این 
سوی  از  اسرائیل  شناختن  رسمیت  به  که  است 
عربستان می تواند سایر کشورهای عربی را متقاعد 
به انجام این کار کند. اما افکار عمومی احتمالا در 
کشورهایی مانند الجزایر، لبنان و تونس چنین چیزی 
را رد می کند. امیران کویت و قطر نیز از همسایه خود 

پیروی نمی کنند.
فشار برای دستیابی به توافق سعودی-اسرائیل خطر 
تکرار آن تفکر معیوب را درپی دارد، فقط به صورت 
معکوس. حامیان توافق می گویند که این امر متحول 
کننده خواهد بود، اما بسیاری از مزایای ادعایی آن دور 
از ذهن به نظر می رسد. البته این مسائل، توافق را 
به یک هدف بی ارزش تبدیل نمی کند، اما آمریکا باید 

تصمیم بگیرد که آیا ارزش این قیمت را دارد یا خیر؟

قاسم مومنی، کارشناس مسائل قفقاز در تشریح دلایل غیبت 
یکباره رئیس  جمهوری چین در نشست بریکس اظهار کرد: اگر 
تاکنون  از چندی پیش  احوال داخلی چین  و  اوضاع  به  نگاهی 
بیندازیم به وضوح می بینیم که درون ساختار سیاسی این کشور 
مثال  عنوان  به  است.  گرفتن  حال شکل  در  مختلفی  تغییرات 
و  سیاسی  عرصه  از  چین  خارجه  وزیر  یکباره  پیش  ماه  چندی 
رسانه ای ناپدید شد و چندی بعد هم خبر آمد که او از این پسُت 
کنار گذاشته شده و مجدداً اعلام شد که »وانگ یی« به عنوان 
وزیر خارجه جدید چین منصوب شده است. قبل از این اتفاق هم 
سال گذشته شاهد آن بودیم که »هو جین تائو« رئیس جمهوری 
کمی  چین  خلق  کمونیست  حزب  جلسه  در  که  چین  سابق 
کشور  این  کنونی  رئیس جمهوری  جین پینگ،  شی  از  آنطرف تر 
حضور داشت، توسط نیروهای امنیتی و حفاظتی از این نشست 

به بیرون هدایت شد که بازتاب گسترده ای داشت.
وی ادامه داد: پس از این دو اتفاق چندین و چند تغییر و تحول 
دیگر هم رخ داد و تعدادی از مقامات پکن تغییر پیدا کردند. در 
این میان از چند سال پیش گفته شده که رئیس جمهوری چین 
بیمار است که البته هیچ مقام رسمی در پکن این موضوع را تایٔید 
یا رد نکرده اما اخیراً در اجلاس بریکس شاهد آن بودیم که شی 
جین پینگ در هنگام سخنرانی و قرائت بیانیه پایانی خود حضور 
نداشت و در نهایت وزیر اقتصاد چین بیانیه را به نیابت از رئیس 
جمهوری این کشور قرائت کرد. حتی گفته شده که او چندین بار 
در حین برگزاری اجلاس بریکس چندین ساعت غیبت داشته و 
یک باره به سالن محل برگزاری مراسم رجوع کرده است. اینکه 

بیماری در  این  اساساً  و  بیماری رئیس جمهوری چین چیست 
چه مرحله ای قرار دارد، به هیچ وجه مشخص نیست و هنوز هم 
در مورد این مسالٔه پنهان کاری از سوی پکن در بالاترین حد رخ 

می دهد و هیچ توضیح دقیقی در این خصوص ارائه نمی شود.
کرد:  تصریح  سیاسی  مسائل  تحلیلگر  این  ایلنا،  گزارش  به 
بیماری رئیس جمهوری  اگر  اوضاع و احوال نشان می دهد که 
چین صحت داشته باشد، بدون شک اوضاع و احوال این کشور 
می تواند آرام آرام دستخوش تغییر قرار بگیرد. باید متوجه بود 
که بیماری »شی« به هر ترتیب می تواند برای چین مشکل آفرین 
همچنین  و  سیاسی  اندیشمندان  از  برخی  میان  این  در  باشد. 
تحلیلگران سیاسی معتقدند که تیم شی جین پینگ از همین حالا 
می خواهد  »شی«  چراکه  هستند؛  وی  برای  جانشین  دنبال  به 
سرمایه های حزب کمونیست چین همچنان همانند گذشته و بر 
اساس سیاست های وی حفظ و همان روند ادامه داشته باشد؛ 
چراکه اگر اینچنین نشود و سیاست های پکن تغییر پیدا کند، در 
تسویه حساب های  که  آنجاست  و  دگرگونی حادث شده  نهایت 
خونین میان مردم و سطوح بالاتر رخ خواهد داد. به این جهت 
معتقدم که از چند سال پیش شی و تیم او به دنبال آن هستند 

تا ساختار کلی چین را به هم بزنند.
این  به  پیش  سال  چند  از  تحلیلگران  از  بسیاری  افزود:  وی 
نتیجه رسیدند که یک حذف سازمان یافته از سوی تیم »شی« 
و  اهداف  باید  را  آن  فقرات  که ستون  است  دادن  رخ  حال  در 
از مرگ وی  تا همین روند پس  سیاست های کلی وی دانست 

هم طی شود. 

اینکه رئیس  جمهوری چین و یاران او در بدنه دولت و حزب 
آیند،  فائق  مشکلات  این  بر  می توانند  حد  چه  تا  کمونیست 
بحث  اما  نیست،  مشخص  آن  ابعاد  هنوز  که  است  موضوعی 
این است که مشکلات پکن و موانع سر راه رئیس جمهوری چین 
و تیم او صرفاً داخلی نیست. از خارج چین شاهد آن هستیم 
که ایالات متحده در حال آزار دادن چین در مورد پرونده تایوان 
است و در این میان اروپایی ها هم در حال اعمال فشار بر چین 

در پرونده های گوناگون خود هستند.
مراودات  چینی ها  اگرچه  کرد:  خاطرنشان  پایان  در  مومٔنی 
زیادی میان خود با اروپا دارند اما بحث تایوان و همچنین برخی 
از مواردی که میان این کشور و غرب به عنوان تضاد دیدگاه و یک 
منازعه سیاسی – نظامی مطرح است به خوبی نشان دهنده آن 
است که فشارهای زیادی از خارج پکن بر شی وارد شده است. از 
سوی دیگر در پرونده اوکراین هم به نوعی شاهد آن هستیم که 
چینی ها باید یا مسکو و یا غرب را انتخاب کنند اما پکن به سختی 
به  نمی توان  و  است  فضایی  چنین  در  کشیدن  نفس  حال  در 
صورت تمام قد از یک طرف حمایت کند. به هر ترتیب باید توجه 
کرد که شی جین پینگ در حقیقت رهبر کشوری است که چیزی 
در حدود ۱.۵ میلیارد نفر جمعیت دارد و مدیریت این سرزمین 
به این راحتی اتفاق نمی افتد و حتی ممکن است که نتواند برا ی 
وضعیت فائق آید. به هر حال اگر بیماری رئیس جمهوری چین 
تایٔید شود، باید گفت که او و هم تیمی های خود در حال نوشتن 
سناریو برای چند سال آینده هستند تا بتوانند چین را مجدداً بر 

اساس راهبردهای »شی« هدایت و اداره کنند.

چند استدلال از احتمال عادی سازی روابط میان عربستان و اسرائیل

بن سلمان از بایدن چه می خواهد؟
عربستان سعودی و اسرائیل به مدت یک دهه روابط خود را مخفیانه ادامه داده اند. جو بایدن از آن ها می خواهد که این رابطه را رسمی کنند. از نظر 
سعودی ها، الان وقت مناسبی نیست. اکنون یک دولت راست افراطی در اسرائیل بر سر کار است و اتحادیه عرب در این ماه، اسرائیل را به دلیل حمله 
ارتش به جنین به »جنایت جنگی« متهم کرده است. با این حال، دولت بایدن می خواهد تا پایان سال به توافقی دست یابد که به موجب آن ریاض و تل 

آویو روابط رسمی برقرار کنند.

دلایل غیبت یکباره »شی« در اجلاس بریکسیک کارشناس مسائل قفقاز تشریح کرد

سعودی ها به 
جای اینکه 

چیزی از 
اسرائیل مطالبه 

کنند، اکنون 
خواسته هایشان 

را از آمریکا 
مطالبه می 
کنند. آنها 

خواهان یک 
پیمان دفاعی 

قوی تر هستند، 
چیزی که 

آمریکا را ملزم 
به حفاظت از 
عربستان کند

رییس سازمان انرژی اتمی گفت: سزیم ۱۳۷ حاصل کار شش ماهه سازمان است 
که با خودباوری بی نظیر توانستیم آن را تولید کنیم.

محمد اسلامی روز یکشنبه در نشست خبری در حاشیه نمایشگاه روایت خدمت 
گفت: نتیجه تحقیقات نامعین است و معلوم نیست چه زمان به نتیجه می رسد، 
اما به لطف الهی زیرساختی که در سازمان ایجاد شده و مرهون شهدا و همه کسانی 
هستیم که قبل از ما کار کردند، باعث شده تحقیقات نتیجه گرا داشته باشیم. وی 
اظهار کرد: سزیم ۱۳۷ حاصل کار شش ماهه سازمان است که با خودباوری بی نظیر 

توانستیم آن را تولید کنیم.
اسلامی درباره بازطراحی راکتور خنداب گفت: راکتور خنداب بازطراحی شد با این 
فرض که نیاز کشور را پاسخ دهد، اما نمی شود آن را با فرض ذهنی طراحی کنیم. 

هدف این بود از بازطراحی راکتور ایزوتوپ مورد نیاز کشور را تولید کنیم که برای ما 
نیاز مبرم است علاوه بر این مهم است که اساسا ما وارد کلوپ طراحی و راه اندازی 
راکتور به طور مستقل شویم که خدا را شکر این اتفاق هم افتاده است و در همین 
مسیر پیش می رویم. وی درباره احتمال سفر گروسی به تهران گفت: تنظیمات ما 
با آژانس برقرار است و رفت و آمدها ادامه دارد. آقای کمالوندی اخیرا به وین سفر 
کردند و معاون آقای گروسی هم به ایران می آید و ما هم در کنفرانس عمومی سالانه 
آژانس در اواخر شهریور شرکت می کنیم و در حاشیه آن با اقای گروسی دیدار و 

گفت وگو خواهیم داشت.
اسلامی درباره نشست آتی شورای حکام اظهار کرد: روال جاری ما در نشست 
شورای حکام حفظ خواهد شد و فکر می کنم در گزارش درباره ایران این دوره هم  

همان شرایطی که در گذشته بود کمی متفاوت تر را تجربه می کنیم.
اسلامی درباره تولید برق اتمی در کشور گفت: احداث ۲۰ هزار برق هسته ای همواره 
مورد توجه بوده است اما به خاطر تحریم و عدم همکاری کشورهای صاحب فناوری و 
مزاحمت های ایجاد شده در اجرای برنامه تولید برق اتمی با تاخیر مواجه شدیم. الان 
هزار مگاوات برق از نیروگاه واحد یک در حال تولید است و یک ظرفیت مشخصی از 
تولید برق دارد. متاسفانه طرح های توسعه ای ما در رکود بود اما با حمایت دولت و تلاش 
 مضاعف همکاران ما دو واحد دیگر بوشهر امروز کاملا در همه ابعاد فعال شده است و
روند ساخت پروژه متفاوت شده است. سفارش هایی به صنایع داخلی داده شده 
است و طرف خارجی متعهد به قرارداد است. جمعیت پروژه الان ده برابر نسبت به 
اواخر ۱۴۰۰ شده است و با تمهیداتی که از سوی سران قوا و مقام معظم رهبری در 

نظر گرفته شد یک حمایت ویژه از این پروژه انجام شده و پشتوانه متفاوتی داریم تا 
در ساخت این دو پروژه سرعت دهیم. اسلامی درباره نتایج مذاکرات ایران و آژانس و 
بررسی دو مکان باقی مانده پادمانی گفت: مذاکرات ما با ۱+۴ است و مسیر خودش 
با وزارت امور خارجه را طی می کند. موضوع ما با آژانس در چارچوب همکاری با 
آژانس است. چارچوب همکاری ما پادمان است و تعامل ها با آژانس در یک سال 
گذشته باعث شد چهار مکان به دو مکان کاهش یابد. در عین حال رفت و آمدها 

ادامه دارد و امیدواریم در ادامه مکان های دیگر هم حل و فصل شود.
وی درباره برخی ادعاها مبنی بر کاهش غنی سازی ایران اظهار کرد: غنی سازی بر 
اساس قانون اقدام راهبردی پیش می رود و در چارچوب تدابیر کلی نظام تدابیرش 

پیش می رود و ما هم طبق همان اقدام می کنیم.
رییس سازمان انرژی اتمی در پاسخ به این که تولید سزیم ۱۳۷ از پسماند هسته ای 
است توضیح بیشتر می دهید؟ گفت: منابع هسته ای در اختیار برای هر کشوری 
ارزش افزوده دارد و می تواند در چرخه منابع باشد. سوخت هسته ای میرا نیست و 
همواره می تواند در چرخه باشد. آن چه برای ما مهم است اینکه در چارچوب نیازهای 
کشور از این ظرفیت و امکان بهره لازم را ببریم و این کار در چارچوب پادمان و 
نظارت آژانس انجام می شود و باید تاکید کنیم که ظرفیت تولید سزیم با نیاز کشور 
منطبق است. اسلامی در ادامه گفت: اولین راکتور یک مگاواتی بر مبنای سوخت 
توریوم در پژوهشگاه علوم و فنون هسته ای در حال طراحی و ساخت است و این 
یکی از خواسته های مهم ماست که روی راکتورهای کوچک کار کنیم. سنگ بنا و 
پایه در انرژی اتمی سوخت هسته ای است و مبنای آن غنی سازی است. اگر در این 

حوزه توسعه پیدا کنید و چرخه سوخت را کامل در اختیار بگیرید می توانید مدعی 
شوید صنعت هسته ای را در اختیار دارید. آنها که با ما دشمن و مخالفند و با چرخه 
سوخت مخالفند یعنی با پیشرفت ملت ایران مخالفند. نخبگان و اهل علم و قلم 

بدانند صنعت هسته ای یک صنعت پیش برنده و راهبردی است.
به گزارش ایسنا، اسلامی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه نگاه شما به موضوع 
غنی سازی در عربستان چیست؟ گفت: ما هم این موضوع را در اخبار دیدیم. کشور 
ما درچرخه سوخت هسته ای جزو نادرترین کشورهاست که به طور مستقل آن را 

در اختیار گرفته است.
وی ادامه داد: عربستان برنامه مفصلی برای احداث نیروگاه های هسته ای و 
استفاده از فناوری هسته ای در نظر گرفته و فکر می کنم ایجاد قابلیت برای کشوری 
مثل عربستان که دارای برنامه های متعدد است تدابیر داخلی شان است و در همان 

راستا تعاملات منطقه شان را توسعه می دهند.
رییس سازمان انرژی اتمی در پاسخ به سوالی دیگر درباره شرکت در نشست 
سالیانه آژانس گفت: در این نشست حاضر می شوم و ان شاءالله امسال حضور 
قوی تری خواهیم داشت. چند سند است که در آژانس باید تصمیم گیری شود که 

درباره آنها ما هم به عنوان عضو باید بررسی و نظر دهیم.
اسلامی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه برخی رسانه ها مدعی توافقی نانوشته 
برای ایجاد محدودیت در حوزه هسته ای شده اند، گفت: تعاملات وزارت خارجه و 
کشور در چارچوب تدابیری است که به آنها ابلاغ می شود و ما هم طبق همان، 

فعالیت هایمان را انجام می دهیم.

رییس سازمان انرژی اتمی اعلام کرد
ود غنی سازی بر اساس قانون راهبردی پیش می ر


